

ACTA DE LA SESSIÓ DE LA TAULA CIUTADANA DEL PACTE PER LA RONDA DE DALT

Dia i hora: 16 d'octubre de 2024 a les 18:30 h

Lloc: Sala Felip Capdevila, a la seu del Districte d'Horta-Guinardó - Ronda del Guinardó, 49

Assistència a la reunió

Per part de la Taula ciutadana del Pacte per la Ronda de Dalt (07):

1. Tony Mateo, Ass veïns de Montbau
2. Lluís Cairell, Ass veïns Teixonera
3. Miquel Giner, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells
4. Ramon Camuñas, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells
5. Maria José Coloma, Ass veïns Teixonera
6. Francesc Subirats, Ass. Festes Teixonera - Mas Falcó - Penitents
7. Àlex Labad, FAVB

Per part dels Grups Municipals (05):

1. Rodrigo Reyero, GMD PSC
2. Maria Luisa d'Addabbo, GMD BeC
3. Laura Pi, GMD ERC
4. Susana Clerici, GMD PPC
5. Manuel Conde, GMD PPC

Assistència total: 12 persones

04 Dones

08 Homes

Per part del Districte d'Horta -Guinardó - Ajuntament de Barcelona (08):

1. Lluís Rabell, Regidor del Districte d'Horta-Guinardó
2. Maria Buhigas, Arquitecta en cap
3. Sergi Jódar, Departament de Projectes urbans
4. Álvaro Nicolás, Oficina de l'Enginyer en cap
5. Gerard Lillo, Departament de Participació d'Urbanisme
6. Marc Rojas, Departament de Participació d'Urbanisme
7. Montse Rodriguez, Tècnica de barri de la Teixonera
8. Carlos López, suport equip de dinamització

Ordre del dia

1. Benvinguda institucional i contextualització
2. Presentació de les accions de participació en el marc de la urbanització de la Fase 2
3. Preguntes i torn obert de paraules

Desenvolupament de la sessió

1. Benvinguda institucional i contextualització

Lluís Rabell, Regidor del Districte d'Horta-Guinardó, planteja que l'objectiu de la reunió és posar fil a l'agulla a "com imaginem el cobriment i urbanització de la fase 2 del projecte de la Ronda de Dalt". Per això, ja tenim una experiència prèvia, que és la urbanització de la fase 1, que cal avaluar. Hi ha un primer esborrany molt continuista, que és una primera proposta per treballar participativament i modificar el que sigui necessari. Explica que avui es farà la presentació del calendari i el mètode de treball del procés participatiu.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, explica que hi ha un dibuix de partida i que també hi ha una zona ja urbanitzada, la fase 1. És necessari avaluar aquesta fase i identificar si hi ha elements que no funcionen o no són adequats per aplicar l'aprenentatge en la fase 2. Insisteix que és interessant fer una avaluació de l'espai i que es vol començar amb un full en blanc; es posarà a debat un dibuix com a punt d'inici. Subratlla que, en aquesta part de la ciutat, que és muntanyosa, no hi ha zones planes, i la "planitud" no existeix. A més, informa que hi haurà sortides d'emergència, i preocupa la seva integració amb les voreres i l'entorn. Destaca la importància de ser conscients dels límits, del que es pot i no es pot fer, i de la necessitat d'establir una relació i un diàleg amb les entitats i la gent, fonamentada en la confiança. Valora que la confiança no implica necessàriament el consens, però sí que estableix un bon punt de partida per al diàleg. Afegeix que es proposarà un calendari per abordar aquest compromís.

Lluís Cairell, Ass veïns Teixonera, mostra la seva preocupació pels terminis de les obres: 8 anys per arribar a aquesta fase 2, i han passat dos mandats municipals. Demana que sigui més ràpid. Posa l'exemple de Badal, que segons manifesta, es va fer més ràpidament. També pregunta pel criteri per definir el nombre de sortides d'emergència, ja que el preocupa que aquestes provoquin problemes d'accessibilitat i pèrdua de voreres i d'espais públics, com a la "placeta", que és una icona del barri.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, respon que una cosa és un cobriment i una altra, un túnel. Passada una certa distància, la normativa europea exigeix un nombre determinat de sortides d'emergència i sistemes de ventilació.

Álvaro Nicolás, Oficina de l'Enginyer en cap, enginyer en cap, explica que a partir de 200 m canvien els requeriments. Actualment hi ha més requisits que quan es va començar aquesta infraestructura.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, proposa fer una sessió per aprofundir en el tema de les sortides d'emergència i el seu impacte en l'entorn. Sobre la rapidesa de les obres, diu que es poden concatenar projectes i planificar les fases següents. Ara es fa el cobriment de la fase 2 i es pot

avançar en el diàleg i la planificació de les altres fases. Tot i les dificultats administratives i de licitació, es volen evitar els temps morts.

Lluís Cairell, Ass veïns Teixonera, demana als altres partits polítics que no posin traves per complir amb els terminis establerts.

Álvaro Nicolás, Oficina de l'Enginyer en cap, explica que, a diferència de les obres de Glòries, en el cas de la Ronda es tracta d'una infraestructura en servei, vital per al funcionament de la ciutat. Els terminis s'allarguen perquè és necessari mantenir el trànsit mentre es fan les obres. Es podrà treballar amb canvis en el trànsit a l'estiu o de nit.

Francesc Subirats, Ass. Festes Teixonera - Mas Falcó - Penitents, pregunta si hi ha un esborrany i si l'Ajuntament té una avaluació del que ha funcionat o no de la fase 1. Comenta que hi ha moltes coses que es van consensuar en el seu moment i que no s'han fet, com espais per a la gestió d'activitats i relacions veïnals. Diu que l'espai és de pas, amb poques propostes per a la vida comunitària del veïnat. Pregunta si s'ha identificat i avaluat aquest resultat.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, explica que no s'ha fet l'avaluació perquè és important que es faci conjuntament amb el veïnat, si bé si que es tenen detectats elements a millorar. La reunió d'avui és per organitzar aquest procés d'avaluació i recollir aprenentatges per millorar la fase 2. Sobre el tema d'activitats a l'espai de la fase 1, aclareix que l'arquitectura tracta la part física, mentre que la gestió depèn d'altres serveis.

Lluís Rabell, Regidor del Districte d'Horta-Guinardó, diu que algunes avaluacions del tram ja cobert s'han recollit, com per exemple, les dificultats amb els desnivells per a la gent gran o el tema del wifi, que són detalls importants. Proposa anar sobre el terreny i fer l'avaluació in situ.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, reforça la idea de fer una sessió de treball sobre el terreny per avançar en l'avaluació i proposta.

Tony Mateo, Ass veïns de Montbau, pregunta pel calendari i la periodicitat de les reunions. Recorda que el pacte amb les AAVV proposava solucions per a les fases 3 i 4 sense alterar el funcionament del metro ni de la ronda. També comenta que ja s'ha discutit molt sobre les necessitats dels barris i que aquestes són ben conegudes, públiques i històriques. Sosté que la solució de la ronda s'ha de treballar tenint en compte la seva globalitat. Emfatitza que el cobriment de la ronda és una situació global que ha de tenir una solució global. Posa com exemple la transformació de la zona sanitària, diu que aquest canvi impactarà sobre el que es defineixi a la fase 2.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, respon que com arquitecta, la seva globalitat va de punta a punta de la Ronda de Dalt i que, segons la seva lectura, el treball s'ha de focalitzar transversalment, prioritzant la connectivitat entre la part superior i inferior de la ronda.

Assenyala que no es parteix d'un full en blanc, però tampoc amb la solució global decidida. Sobre el segon punt, respon que les peticions històriques s'han d'actualitzar, ja que la realitat i les necessitats han canviat.

Tony Mateo, Ass veïns de Montbau, posa l'exemple de les sortides d'emergència, que es podrien resoldre d'una altra manera per no perjudicar l'espai públic, puntualitza que potser no s'han treballat suficientment amb el veïnat. Insisteix en la necessitat de treballar-les amb una planificació global i integral.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, proposa una sessió específica per treballar el tema de les sortides d'emergència i les voreres del passeig de la Vall d'Hebron. Demana tenir flexibilitat per reunir-se cada 3-5 setmanes, un termini raonable. Tots els i les participants mostren el seu acord.

2. Presentació de les accions de participació en el marc de la urbanització de la Fase 2 i torn de paraules

Gerard Lillo, Departament de Participació d'Urbanisme, explica la proposta d'accions de participació. Planteja fer un recorregut exploratori i taller de propostes el 29 d'octubre. Comunica que es reactiva una enquesta sobre mobilitat i espai públic, que ja es va passar a la festa d'inici d'obres del juliol i que ja compta amb unes 70 respostes. Aquesta enquesta s'estendrà fins al novembre. També es farà difusió amb sortides informatives, triant els dies i llocs més adients amb el coneixement d'aquesta comissió, a més de la difusió en els Consells de Barri. Per novembre es proposa una sessió de treball que podria ser, com ja s'ha dit, sobre les sortides d'emergència, aproximadament entre l'11 i el 14 de novembre. També es preveu fer tallers amb l'institut Vall d'Hebron i finalment un taller participatiu per treballar sobre un primer esborrany d'urbanització, conjuntament amb veïnat.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, fa un repàs del calendari i les activitats presentades.

Ramon Camuñas, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells, dubta de la idoneïtat d'aplicar l'enquesta als joves, ja que no hi estaran implicats a llarg termini. Explica que actualment el centre de secundària està tancant línies i només serà de formació professional, amb alumnat que serà de molts llocs diferents, però pocs del barri.

Gerard Lillo, Departament de Participació d'Urbanisme, aclareix que es busca incloure joves d'entre 16 i 20 anys, també els que estan fent cicles formatius.

Lluís Cairell, Ass veïns Teixonera, comenta que és important la participació de l'alumnat dels centres educatius Vall d'Hebron i l'escola Gravi, ja que sumen molts estudiants.

Ramon Camuñas, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells, diu que en el Consell de barri hi ha un senyor que des de fa temps es queixa d'actes inconvenients dels joves en l'ús de l'espai públic.

Maria José Coloma, Ass veïns Teixonera, proposa ampliar les sortides informatives a zones com el carrer Arenys amb General Mendoza i el carrer Jericó.

Miquel Giner, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells, pregunta si la sortida d'Arenys té possibilitat de canvis amb el projecte d'urbanització. Francesc Subirats comenta que es va presentar un esborrany d'aquesta sortida per evitar la rotonda, però no tots els veïns hi estan d'acord.

Ramon Camuñas, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells, es queixa que la Teixonera només té la plaça del Vall d'Hebron per a activitats veïnals i que necessiten més espais comunitaris, diu que cada vegada hi ha menys espais i més restriccions.

Maria José Coloma, Ass veïns Teixonera, llegeix un text sobre les sortides d'emergència. Tony Mateo insisteix que s'han de resoldre d'una altra manera per no perjudicar els espais públics i les voreres. També comenta que s'ha de tenir en compte els canvis en la qualificació del planejament.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, reprèn el fil, diu que la revisió dels detalls de les sortides d'emergència es farà conjuntament amb la Taula ciutadana del Pacte per la Ronda en una sessió específica i es farà amb un enfocament global. Insisteix en què hi ha una part del projecte ja executada i que és necessari avaluar-ne els resultats per aplicar les millores al nou espai de la fase 2.

Miquel Giner, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells, pregunta quan començarà a executar-se el nou planejament de Teixonera 2.

Lluís Rabell, Regidor del Districte d'Horta-Guinardó, explica que s'està treballant en els acords amb els veïnat per obtenir l'aprovació inicial del planejament i que els següents passos es defineixen a partir d'això.

Maria Buhigas, Arquitecta en cap, indica que s'ha de treballar a curt, mig i llarg termini simultàniament. Proposa que, com a primer objectiu, abans de final d'any es facin almenys tres reunions per produir un primer dibuix a partir de la proposta inicial. L'objectiu és, després de desembre, posar sobre la taula una proposta a revisar, que reflecteixi les veus dels veïns i veïnes en equilibri amb la viabilitat tècnica.

Ramon Camuñas, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells, fa aclariments sobre la proposta relacionada amb la rotonda al carrer Arenys. Es fa evident que no tots el veïnat presents estan d'acord.

Gerard Lillo, Departament de Participació d'Urbanisme, pregunta a tots/es si troben a faltar alguna entitat a la taula. Els assistents indiquen que manquen representants de Vall d'Hebron i la Font del Gos.

Marc Rojas, Departament de Participació d'Urbanisme, assenyala que ambdues entitats han estat convocades, però no han assistit.

Miquel Giner, Ass veïns de Sant Genís d'Agudells, recorda els acords del Pacte per la Ronda per treballar en les fases 3 i 4.



Maria Buhigas, Arquitecta en cap, sobre les fases 3 i 4, assenyala que estan en elaboració uns materials que són necessaris per començar a abordar el debat. Però, aquest debat començarà al 2025 i que es faran les reunions que facin falta.

Acords de la sessió:

- **Aprovació del calendari:** S'aprova un calendari que inclou una sessió monogràfica sobre les sortides d'emergència i les voreres del passeig de la Vall d'Hebron, a realitzar en un període d'entre 3 i 5 setmanes entre sessions. Es fixa l'objectiu de tenir a finals d'any un primer dibuix treballat conjuntament amb la Taula ciutadana pel Pacte per la Ronda de Dalt i celebrar una sessió posterior al gener per revisar i arribar a acords sobre la proposta de la fase 2
- **Activitats:** Es valoraran propostes d'altres punts informatius i d'altres escoles (Gravi) per aplicar la difusió, l'enquesta i les sessions.
- **Metodologia de treball:** El procés de la fase 2 es basarà en l'avaluació participativa de la fase 1, i treballant la fase 2 a partir d'un dibuix que servirà com a punt de partida per a revisions i modificacions. Les propostes es desenvoluparan sempre buscant acords i la viabilitat tècnica.

Finalment, sense més intervencions, es tanca la sessió a les 19.52 h.